
Kommunalbestyrelsen
Mandag den 27. marts 2023 - kl. 17:30
Kommunalbestyrelsens mødesal på Ballerup Rådhus

Deltagere

Jesper Würtzen (A) (borgmester) - Deltog
Johan Müller (A) (1. viceborgmester) - Deltog
Allan Kristensen (C) (2. viceborgmester) - Deltog
Hella Hardø Tiedemann (A) - Deltog
Lolan Marianne Ottesen (A) - Deltog
Simon Knudstrup (F) - Deltog
Sandra Marsenic (A) - Deltog
Mikael Wandel (V) - Deltog
Maria Lundahl Assov (A) - Deltog
Karsten Kriegel (C) - Deltog
Michael Jensen (O) - Deltog
Stine Rahbek Pedersen (Ø) - Deltog
Erling Andersen (A) (suppleant) - Deltog
Anja Holtze (A) - Deltog
Kate Svarrer (Løsgænger) - Deltog
Musa Kekec (A) - Deltog
Taner Genc (F) - Deltog
Laila Busted (A) (suppleant) - Deltog
Lars Green Bach (B) - Deltog
Peter Als (A) - Deltog
Özcan Kizilkaya (A) - Deltog
Jacob Wøhler Jørgensen (V) - Deltog
Morten Andersson (A) - Deltog
André Amingsø (D) - Deltog
Saime B. Inanc (Ø) - Deltog
Eik Møller (kommunaldirektør) - Deltog
Mette Vaaben Mortensen (direktør) - Deltog
Elisabeth Gadegaard Wolstrup (direktør) - Deltog



Afbud/Fraværende

Charlotte Holtermann (A) - Afbud
Per Mortensen (A) - Afbud

Punkt 1 Meddelelser

Beskrivelse
Borgmesteren orienterede mundtligt om status på energisituationen i Ballerup1.
Kommune efter de iværksatte energisparetiltag hen over weekenden. 

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 2 OMBUD - Kate Svarrer (løsgænger)
udtræder af Udvalg for Grøn Omstilling

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 28. februar 2022 Punkt 13

Indhold

Sammendrag

Kommunalbestyrelsesmedlem Kate Svarrer (løsgænger) har anmodet borgmesteren
om at udtræde af Udvalg for Grøn Omstilling.

Der skal tages stilling til Allan Kristensens (C) indtrædelse som nyt medlem.

Baggrund

Udvalg for Grøn Omstilling i Ballerup Kommune er nedsat med hjemmel i den
kommunale styrelseslov § 17, stk. 4.



Lov om kommunernes styrelse § 28 regulerer en eventuel udtræden af et udvalgs
medlemmer. 

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsesmedlem Kate Svarrer (løsgænger) har anmodet borgmesteren
om at udtræde af Udvalg for Grøn Omstilling.

Lov om kommunernes styrelse §28 regulerer en eventuel udtræden af et udvalgs
medlemmer. Hvis et medlem i løbet af valgperioden udtræder af et udvalg, hvori
vedkommende er indvalgt af en bestemt gruppe inden for Kommunalbestyrelsen,
besættes den ledige plads af den samme gruppe. Det er således Det Konservative
Folkeparti, der skal besætte den ledige plads i udvalget efter Kate Svarrer. 

Allan Kristensen (C) har oplyst, at han ønsker at indtræde i udvalget. Indtrædelsen vil
ske umiddelbart efter Kommunalbestyrelsens godkendelse heraf. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Borgmesteren indstiller, at

Det godkendes, at Allan Kristensen (C) besætter pladsen hidtil besat af Kate1.
Svarrer (løsgænger) i Udvalg for Grøn Omstilling.



Beslutning

Indstillingen godkendt.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse

Punkt 3 Ansøgning om godkendelse af Tyrkisk
Ungdomsforening som frivillig folkeoplysende
forening

Indhold

Sammendrag

Tyrkisk Ungdomsforening søger om godkendelse som frivillig folkeoplysende forening.

Det indstilles, at Tyrkisk Ungdomsforening godkendes som frivillig folkeoplysende
forening.

Baggrund

I henhold til folkeoplysningslovens § 14, stk. 2 rummer det frivillige folkeoplysende
foreningsarbejde idræt samt idébestemt og samfundsengagerende børne- og
ungdomsarbejde.

Formålet med det frivillige folkeoplysende foreningsarbejde er at fremme
demokratiforståelse og aktivt medborgerskab og med udgangspunkt i aktiviteten og
det forpligtende fællesskab at styrke folkeoplysningen. Sigtet er at styrke
medlemmernes evne og lyst til at tage ansvar for eget liv og til at deltage aktivt og
engageret i samfundslivet jf. folkeoplysningslovens § 14.

Folkeoplysningsvedtægtens § 1 stiller krav til, hvilke oplysninger en foreningsvedtægt
skal indeholde. Center for Skoler, Institutioner og Kultur har gennemgået vedtægterne
for Tyrkisk Ungdomsforening. Vedtægterne overholder formalia.



En frivillig folkeoplysende forening har krav på at modtage tilskud til sine aktiviteter
for børn og unge under 25 år og til at få anvist egnede ledige lokaler, dog med de
begrænsninger der følger af loven og dens bekendtgørelse i henhold ovenstående. 

Sagsfremstilling

Tyrkisk Ungdomsforening har eksisteret som en del af Tyrkisk Kulturforening Ballerup,
der har til huse i Ekkodalen. I oktober 2022 har Tyrkisk Ungdomsforening afholdt
generalforsamling med valg af en selvstændig bestyrelse og egne vedtægter.
Formålet har været, at Tyrkisk Ungdomsforening kan godkendes som frivillig
folkeoplysende forening og dermed få anvist kommunale lokaler og faciliteter til sine
idrætsaktiviteter. 

Tyrkisk Ungdomsforenings formål er "at give alle interesserede i Ballerup uanset
alder, køn, nationalitet og færdigheder mulighed for at dyrke idræt og svømning i
foreningens fællesskaber".

Foreningen har 37 medlemmer, hvor af 29 er bosiddende i Ballerup Kommune.
Bestyrelsen består af fire medlemmer, der alle er bosiddende her.

 

Tilføjet efter møde den 10. januar 2023

Ifølge foreningens vedtægter består bestyrelsen af tre bestyrelsesmedlemmer samt
en suppleant. Det er disse fire personer, der fremgår af ansøgningsskemaet. Skemaet
indeholder ikke mulighed for opdeling i bestyrelsesmedlemmer og suppleanter, derfor
står det anført på den måde.

Der er lovkrav om fem bestyrelsesmedlemmer for aftenskoler (Folkeoplysningslovens
hovedområde 1), mens der ikke er et tilsvarende krav til idrætsforeninger, spejdere
m.v (Folkeoplysningslovens hovedområde 2). Da denne forening er en idrætsforening,
er der således ikke krav om et bestemt antal bestyrelsesmedlemmer. De krav, som
denne forening skal opfylde, fremgår af lovens § 4, stk. 3. For uddybning af dette, se
bilag.

Administrationen vurderer, at foreningen opfylder lovens og lovbekendtgørelsens krav
til foreningsgodkendelse.

Bilag: Tyrkisk Ungdomsforening ekstra bestyrelsesmedlem er slettet. Nyt bilag tilføjet:
Godkendelse af folkeoplysende foreninger.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

3 bilag, heraf 2 anbefales 

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at 

Tyrkisk Ungdomsforening godkendes som frivillig folkeoplysende forening.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt.

O, C og Kate Svarrer stemte imod beslutningen.

Mikael Wandel (V) og D undlod at stemme.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Kultur- og Fritidsudvalget d. 10-01-2023
Sagen udsættes
Beslutning truffet af Kultur- og Fritidsudvalget d. 31-01-2023
Indstillingen godkendtKarsten Krieghel (C) og Michael Jensen (O) undlod at
stemmeKarsten Krieghel (C) benyttede standsningsretten efter styrelseslovens § 23
og begærede sagen behandlet i Kommunalbestyrelsen. 
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-02-2023
Udsættes

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse.
 Allan Kristensen (C) og Michael Jensen (O) stemte imod beslutningen. 



Punkt 4 Gennemgang af ovenlys på Super Arena -
anlægsregnskab

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 30. november 2020 Punkt 26  (6.15).

Indhold

Sammendrag

Arbejdet vedrørende A514553 - Gennemgang af ovenlys på Super Arena, er færdigt,
og anlægsregnskabet indstilles til godkendelse

Baggrund

Kommunalbestyrelsen bevilligede den 30. november 2020 2,5 mio. kr. til gennemgang
af ovenlys på Super Arenaen.

Sagsfremstilling

Arbejder i forbindelse med gennemgang af ovenlys på Superarenaen
indholdt følgende:

Udskiftning af 22 røgventilations vinduer på Super Arenaens tagflade
Montering af kabelbakker på tagflade
Kabling samt tilslutning af automatik
Montering af nye styregruppe tavler
Diverse brandlukninger
Funktionsafprøvning af røgventilation
Standardattest til brandmyndighederne.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Anlægsregnskab (kr.)

Projektets samlede rådighedsbeløb  2.500.000

   

Projektets oprindelige bevilling af 30. november 2020, pkt. 26  2.500.000



   

Projektets samlede bevilling  2.500.000

Projektets samlede regnskab  2.109.689

Mindreudgift  -390.311

Mindreudgift i procent  -15,6 pct.

Forklaring på mindreudgiften

Opgaven blev udbudt til tre entreprenører, hvoraf det billigste tilbud var ca. 1 mio. kr.
lavere end de to andre tilbud.

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Ejendomme indstiller, at

Anlægsregnskabet vedrørende A514553 - Gennemgang af ovenlys på Super1.
Arena godkendes.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse



Punkt 5 Sort pulje 2021 - anlægsregnskab

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 22. marts 2021 Punkt 28

Kommunalbestyrelsen den 30. august 2021 Punkt 18

Kommunalbestyrelsen den 20. december 2021 Punkt 12

Indhold

Sammendrag

Arbejdet vedrørende projekt nr. A222172 Sort pulje 2021 vedligeholdelse af veje og
broer er færdigt, og anlægsregnskabet indstilles til godkendelse.

Baggrund

Der er løbende behov for vedligeholdelse af Ballerup Kommunes veje, cykelstier,
fortove, vejbrønde og broer.

Sagsfremstilling

Anlægsbevillingen for Sort pulje i 2021 blev godkendt af Kommunalbestyrelsen den
22. marts 2021 Punkt 28, Kommunalbestyrelsen den 30. august 2021 Punkt 18 og
Kommunalbestyrelsen den 20. december 2021 Punkt 12 med henblik på
vedligeholdelse af veje, cykelstier, fortove og vejbrønde samt løbende vedligehold af
skader og opstående slaghuller i vej samt andre trafikfarlige skader på de kommunale
færdselsarealer i 2021. 

Nu er arbejdet udført, og midlerne er i perioden 2021-2022 anvendt til:

•   Udbedring af akut opstående skader i de kommunale færdselsarealer.

•   Akut reparation af de kommunale fortove, flisearealer, overkørsler og chaussésten.

•   Punktreparation - og affræsning af slaghuller eller skader på de kommunale veje-,
sti- og kørebanearealer.



•   Udskiftning af slidlag på nogle udvalgte strækninger.

•   Reparation og udskiftning af enkelte broer samt eftersyn.

Der aflægges nu regnskab for det udførte arbejde.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen

Anlægsregnskab (kr.)

Projektets samlede rådighedsbeløb 20.085.000

Projektets samlede bevilling 20.085.000

Projektets samlede regnskab 20.084.766

Mer-/Mindreudgift -234

Mer-/Mindreudgift 0,0 %

Anlægsbevillinger (kr.)

År Udgift Budget kommentar

2020 13.545.000 Frigivelse af anlægsbevilling KMB 30.11.2020

2021 400.000 Anlægsbevilling KMB 22. marts 2021

2021 2.490.000 KMB 30. august 2021

2021 300.000 KMB 25. oktober 2021

2021 3.500.000 KMB 20. december

2021 150.000 Korrektion af bevilling

2022 -300.000 Kor. af KMB nov. 2021 Der er ingen bevilling

I alt 22.085.000  

Bilag

2 bilag, heraf 0 anbefales

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen



Indstilling

Center for By og miljø indstiller, at 

Regnskab for anlægsbevillingen for vedligeholdelse af veje, projekt nr. 222172 -1.
Sort Pulje - vedligeholdelse af veje og broer 2021 godkendes.

Beslutning

Indstillingen godkendt.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Klima- og Miljøudvalget d. 07-03-2023
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse

Punkt 6 Klimapolitik og handleplan

Tidligere behandling

Temadrøftelse i Kommunalbestyrelsen den 17. januar 2023 kl.17.15-18.30

Indhold

Sammendrag

Efter en omfattende inddragelsesproces er der nu et forslag til godkendelse af
klimapolitik og klimahandleplan. Klimapolitikkens mål om 85 pct. CO2-reduktion i
2030 og 100 pct. CO2-reduktion i 2045 er allerede godkendt, klimapolitikken og
klimahandleplanen anviser hvordan målene kan indfries.

Klimapolitikken adresserer de væsentligste CO2-udledninger i Ballerup Kommune,
som er transport, energi og cirkulær økonomi. Derudover lægges der vægt på at både
virksomheder, borgere og kommunen selv er afgørende for at målene kan nåes. Dette
gøres ved at kommunen tager politisk og ledelsesmæssigt lederskab, samt ved at
sætte fokus på centrale temaer som fællesskaber og kommunikation. 



Forslaget sendes herefter i offentlig høring, og forventes vedtaget endeligt i juni. I
høringsperioden vil der være forskellige arrangementer, hvor borgere har mulighed
for at drøfte klimapolitikken og klimahandleplanen og afgive høringssvar til selve
arrangementerne, således at det bliver let og smidigt at deltage i den demokratiske
proces. Samtidig vil arrangementerne have til formål at igangsætte implementeringen
af politik og handleplan, som er en forudsætning for realisering af målene.

Administrationen indstiller, at udvalget 

godkender forslag til klimapolitik og klimahandleplan .
sender klimapolitik og klimahandleplan i offentlig høring indtil udtimo april,
hvorefter klimapolitik og klimahandleplan godkendes endeligt i juni.

Baggrund

Med budgetaftalen for 2020 besluttede parterne, at der skulle udvikles en egentlig
klimapolitik og en ny klimahandleplan. Grundet COVID-pandemien blev de to
initiativer udskudt til 2021. Med budgetaftalen for 2021 blev de to initiativer
videreført, og det blev besluttet, at Ballerup Kommune skulle tilslutte sig det
landsdækkende DK2020-koncept, som 96 af 98 kommuner er en del af.

Med DK2020-konceptet forpligter Ballerup Kommune sig til at udvikle en
klimahandleplan, der lever op til Paris-aftalens målsætninger. Det betyder, at Ballerup
Kommune ifølge den nationale klimalov har forpligtet sig til at reducere 70 pct.
af CO2-udledningen i 2030 og blive klimaneutral og klimarobust i 2050. DK2020-
konceptet skal leve op til og godkendes i forhold til Paris-aftalen senest 1. maj 2023. 

Henover store dele af 2022 har der været borgerinddragelse og inddragelse af Udvalg
for Grøn Omstilling og Grønt Råd, som alle er kommet med input til tilblivelsen af både
Klimapolitik og Klimahandleplan.

I oktober måned har alle de stående udvalg haft klimapolitikken i høring, hvilket
resulterede i, at Økonomiudvalget den 23. oktober tiltrådte et reduktionsmål på 85
pct. i 2030 samt at Klima- og Miljøudvalget den 6. december tiltrådte et reduktionsmål
om 100 pct. i 2045.

Den 17. januar 2023 afholdt Kommunalbestyrelsen en temadrøftelse om
klimahandleplanen.

Administrationen har færdiggjort klimapolitik og klimahandleplan på baggrund af alle



input fra de stående udvalg i efteråret, som blev forelagt Klima- og Miljøudvalget den
6. december 2022. Overskrifterne fra klimahandleplanen har været drøftet og
kommenteret på Kommunalbestyrelsens temadrøftelse, på temadrøftelse i Udvalg for
Grøn Omstilling, temadrøftelse i Verdensmålsudvalget og temadrøftelse i Grønt Råd.
Alle input er samlet i bilag med administrationens bemærkninger. 

Sagsfremstilling

Klimapolitik

Klimareduktionsmål for Ballerup Kommune er allerede besluttet. Reduktionsmålene er
85 pct. CO2-reduktion i 2030 og 100 pct. CO2-reduktion i 2045.

Klimapolitikken er en overordnet politik, der dækker den geografiske kommune, og
som skal gennemsyre alle fremtidige planer og politikker i kommunen. For at nå i mål
med en ambitiøs klimapolitik er det nødvendigt at have delmål og indsatser, der
dækker alle målgrupper i kommunen. Ballerup Kommune som virksomhed står kun for
1-2 pct. af den samlede CO2 udledning i kommunen, mens borgere, virksomheder og
transporten står for resten. Det er derfor mål for kommunen:

Det vi gør selv.
Det vi gør som medejer.
Det vi gør i fællesskab. 

Klimapolitikken består af nedenstående områder, som hver indeholder en række
delmål:

Lederskab
fx mål om klimavurdering af udvalgte udvalgssager og
politiske beslutninger, klimaundervisning af børn og unge.

Fællesskaber
partnerskaber med virksomheder, etablere fællesskaber for borgere og
virksomheder.

Drivhusgas
Energi

energirenovering, energibesparelser, energiforsyning.
Transport

elbiler i den kommunale bilflåde, busser, skraldebiler, cykelforhold,
hjemmearbejde, delebiler..

Cirkulær økonomi
direkte genbrug, reducere madspild, mål for byggeri.

Klimatilpasning og natur
klimatilpasning i byudvikling, klimatilpasning på tværs af kommuner;
Værebro Å og Harrestrup Å.

Klimakommunikation
genkendelighed i kommunikationsindsatsen, klimapris.



Alle delmål kan ses i bilag.

Klimahandleplanen

Klimahandleplanen er en omfattende plan, der både skal være det praktiske
styringsværktøj og skal indeholde dele af den dokumentation, som er påkrævet for at
få godkendelse i DK2020 systemet.

Der er er i alt beskrevet 63 handlinger indenfor alle syv områder, som senest skal
være realiseret i 2030. Klimahandleplanen skal være en dynamisk plan. Hvert år vil
handleplanen blive revideret dels for at sikre det fortsatte høje ambitionsniveau, dels
fordi den teknologiske udvikling går utroligt stærkt på dette område, og dette skal til
enhver tid afspejles i handleplanen.

Når klimahandleplanen er endelig godkendt, vil den være tilgængelig på hjemmesiden
i en interaktiv version, hvor det er muligt at tilgå den enkelte handling. Det forventes
derfor ikke, at den vil blive læst fra ende til anden. Af denne årsag kan der også
forekomme gentagelser i teksten. 

Høringsperioden

I høringsperioden foreslår administrationen, at der skal være fire offentlige
arrangementer, hvor borgere har mulighed for at drøfte klimapolitik og
klimahandleplan samt indgive et høringssvar. Det vil være borgermøder, der afholdes
som lørdagsbrunch, tirsdags-fyraftens suppe mm. Formålet et at komme ud til en
bredere kreds af borgere. Derudover vil der hele høringsperioden være en udstilling
på posthuset med en opfordring til at sende høringssvar. 

Ballerup Bladet, hjemmesiden og Facebook vil ligeledes blive anvendt i udbredelsen af
klimapolitik og klimahandleplan. Kommunikation til det lokale erhvervsliv vil ske via
Business Ballerups nyhedsbrev.

Finansiering

Der er i 2023 og i overslagsårene fra 2025 afsat en årlig klimapulje på 5 mio. kr.
Klimapuljen skal i videst muligt omfang indfri klimahandleplanens indastser. I
forbindelse med den årlige status på klimahandleplanens indsatser, vil der være en
gennemgang af ressourceforbruget på de besluttede indsatser, både i form af
medarbejdereressourcer, kompetenceudvikling og konkrete midler til at
udføre indsatserne. Det kan give anledning til omprioritering af klimamidlerne mellem
forskellige klimaprojekter samt eventuelt stillingtagen til om klimapuljen på 5 mio. kr.



årligt er en realistisk størrelse eller skal hæves.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

4 bilag, heraf 2 anbefales 

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for By og Miljø indstiller, at 

Forslag til klimapolitik og klimahandleplan godkendes.1.

 
Forslag til klimapolitik og klimahandleplan sendes i offentlig høring indtil ultimo2.
april, hvorefter klimapolitik og klimahandleplan godkendes endeligt i juni.

Beslutning

Indstillingen godkendt med Økonomiudvalgets bemærkning.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Klima- og Miljøudvalget d. 07-03-2023
Indstilles til godkendelse med følgende bemærkninger:Finansiering af klimaplanen
indgår i budget 2024. Udvalget ønsker derfor et økonomisk overblik over
omkostningerne ved klimahandleplanen samt en sag frem mod budget 2024 med
angivelse af handlinger og økonomi for det kommende års klimaindsats. 
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse med Klima- og Miljøudvalgets bemærkninger.



Punkt 7 Kunstgræsbane i Ballerup Idrætsby

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 28. november 2022 Punkt 16 

Indhold

Sammendrag

På Kommunalbestyrelsens møde den 31. oktober 2022 blev det besluttet, at de
kommende kunstgræsbaner i Ballerup Idrætsby skulle udbydes som PFAS-fri
kunstgræsbaner. Det vil sige, at der i udvaskningstest af det kommende
kunstgræstæppe skal påvises et nul indhold af PFAS.

Administrationen har undersøgt mulighederne herfor, og det vurderes, at det er
urealistisk at få tilbud fra entreprenører til levering af et PFAS-frit anlæg. Det indstilles
derfor at ændre kriteriet for indhold af PFAS i kunstgræstæppet til indeholde så lidt
PFAS som muligt, og at en udvaskningstest som minimum skal holde sig under
grænseværdierne dvs. miljøkvalitetskravene og de heri fastsatte grænseværdier for
de kendte PFAS forbindelser og øvrige miljøfremmede stoffer. 

Baggrund

På de eksisterende grusbaner syd for TopDanmarkHallen i Ballerup Idrætsby
planlægges anlæg af nye kunstgræsbaner. I alt ca. 14.000 m2 kunstgræs til
anlæggelse af en 11-mandsbane, en 8-mandsbane samt yderligere 3- og 5-
mandsbaner. Det er tidligere besluttet, at kunstgræsbanerne anlægges med non infill
kunstgræs, dvs. kunstgræsbaner uden brug af granulat.  Banernes primære
målgruppe er børn og unge. Etablering af kunstgræsbanerne i Idrætsbyen giver flere
muligheder for udendørs fodbold året rundt, hvilket giver bedre plads i sportshallerne.
Kultur- og Fritidsudvalget har tidligere i processen besluttet, at kunstbanerne skal
være "non infill".

Sagsfremstilling

Projektet er nu i en fase, hvor projektmaterialet detaljeres, inden det fremadrettet skal
sendes ud i entrepriseudbud for indhentning af priser på anlæggelse af
kunstgræsbanerne. Tidsplanen er fortsat, at kunstgræsbaner anlægges i sommeren
og efteråret 2023. 



Efter dialog med rådgivere på området har administrationen fået oplyst, at et helt
PFAS-frit anlæg er urealistisk at opnå. 

Administrationen vurderer, at det er muligt at få tilbud på opgaven, såfremt
udbudskravene ændres til, at kunstgræstæppet skal overholde de fastsatte
grænseværdier. Herudover vil det bliver præciseret, at tilbud tættere på en
nultolerenace for PFAS vil blive vægtet højere end tilbud, der alene overholder de
fastsatte grænseværdier.

I det nuværende projekt indarbejdes alene sandfilterbrønd, og ikke
yderligere rensning af drænvandet. Der vil i udledningstilladelsen stilles vilkår om, at
der måles for miljøfremmede stoffer i drænvandet. Hvis grænseværdier overskrides,
skal Ballerup Kommune efterfølgende besluttes, om der skal etableres renseløsninger.
Ballerup Kommunes rådgiver kan endnu ikke foreslå en løsning til rensning af
drænvand for PFAS. 

Tidsplanen for de kommende kunstgræsbaner er som følger:

Januar - marts 2023: Projektering/detailtegning af banen
Marts 2023: Ansøgning om tilslutningstilladelse og byggetilladelse
Marts-april 2023: Intern sagsbehandling  i Ballerup
Kommune vedr. byggetilladelse, udledningstilladelse og jordhåndtering, heri
partshøring af naboer. 
April 2023: Udsendelse af udbudsmateriale (til entreprenører)
Maj 2023: Licitation af entreprenørtilbud 
30. maj 2023: Politisk godkendelse på KMU af udledningstilladelse og tilbudt
kunstgræstæppe
Juni 2023: Kontrahering med entreprenør
Juli-oktober 2023: Anlæg af kunstgræsbaner.

Som det fremgår af tidsplanen, skal det tilbudte kunstgræstæppe og
udledningstilladelse politisk godkendes i maj 2023. Her vil der være mulighed for at
afveje hensyn til miljø og projekt igen. Dette kan ske på et faktuelt grundlag, idet en
leverandør og et konkret kunstgræstæppe er fundet, og et udkast til
udledningstilladelse er formuleret. Administrationen vil i den mellemliggende periode
undersøge konkrete bud på rensning for PFAS. 

Sagen er sendt til orientering til Kultur- og Fritidsudvalget på deres møde den 7. marts
2023.

Tilføjet efter Klima- og Miljøudvalgets møde den 7.3.2023



Administrationen har fået endnu en vurdering af muligheder for rensning af PFAS (se
bilag). Heraf fremgår det også at der ikke findes renseteknologier, der kan rense for
alt PFAS.

Det kan oplyses, at der er besigtiget tre non-infill baner med Ballerup Idrætsby og
repræsentanter for lokale boldklubber, således at boldklubberne kan komme med
deres vurdering af, hvilket underlag de foretrækker., vel vidende at der er tale om
baner til breddeidræt. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 0 anbefales

Beslutningen træffes af

Klima- og Miljøudvalget

Indstilling

Center for By og Miljø indstiller, at 

Projektet for kunstgræsbaner udbydes med krav om, at kunstgræstæppet skal1.
overholde de fastsatte grænseværdier. Herudover vil det bliver præciseret at
tilbud tættere på en nultolerance for PFAS vil blive vægtet højere, end tilbud, der
alene overholder de fastsatte grænseværdier.

Beslutning

Indstillingen godkendt med Økonomiudvalgets bemærkninger.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse med følgende bemærkninger: 



 

Kunstgræsbanen anlægges, så den er forberedt til, at der kan etableres et
renseanlæg til PFAS.
 
Der tages prøver af PFAS og andre miljøfremmede stoffer i drænvandet fra
kunstgræsbanen fire gange årligt. 
 
Banen skal anlægges, så der sikres den rette balance mellem overholdelse af
grænseværdierne for PFAS og hensynet til banens spilkvalitet. Dette sker i dialog med
fodboldklubberne.
 
Det understreges, at Økonomiudvalget forventer, at det afsatte
anlægsbudget overholdes.

 
BeslutningshistorikKlima- og Miljøudvalget 07-03-2023 Punkt 5
Beslutning
 
Stine Rahbek Pedersen (Ø) fremsatte følgende ændringsforslag:
Enhedslisten vil ikke være med til at anlægge fodboldbaner, hvor PFAS udledes til
naturen. Fodbold er alt for vigtigt til, at vi skal vente på nye kunstbaneteknologier af
tvivlsom karakter, derfor foreslår vi at undersøge muligheder for at anlægge
opvarmede fodboldbaner med vedvarende energi, som eksempelvis termonet,
geotermi, solfangere etc. Dette ønskes undersøgt i forhold til henholdsvis en 11-
mandsbane, en 8-mandsbane samt yderligere 3- og 5-mandsbaner.

Det ønskes at forvaltningen undersøger, hvilke vedvarende teknologier der kan tages i
brug, undersøger hvor hurtigt det kan ske, hvad det vil koste og hvad
klimabelastningen er beregnet på livscyklusanalyse. 

Forvaltningen undersøger om en overdækning med fx solceller eller solfangere vil
kunne forlænge naturgræsbanens sæson til at vare hele året, og hvordan et sådan et
anlæg vil kunne tilsluttes nærliggende bygninger og forsyne dem helt eller delvist
med vedvarende energi. 
Forvaltningen inddrager fodboldklubberne i at afklare, hvilke VE teknologier og
overdækning der vil understøtte udendørs fodbold bedst hele året.
 
For stemte Stine Rahbek Pedersen (Ø) 
Imod stemte Hella Hardø Tiedemann (A), Morten Andersson (A), Per Mortensen (A),
Allan Kristensen (C), Jacob Wøhler Jørgensen (V)
Taner Genc (F) undlod at stemme.
Ændringsforslaget falder dermed bort.
 
Indstillingen godkendt. 
Jacob Wøhler Jørgensen (V) stemte imod. 
Taner Genc (F) undlod at stemme.
 
Jacob Wøhler Jørgensen (V) benyttede standsningsretten efter styrelseslovens § 23
og begærede sagen behandlet i Kommunalbestyrelsen. 
 



Punkt 8 Vejnavn til nye boliger på Baltorpvej i
Ballerup (Ellebo)

Indhold

Sammendrag

På Baltorpvej 51A, en del af Ellebo, opføres der 176 nye boliger, der skal erstatte de to
blokke, der tidligere er nedrevet. Derudover opføres der 100 privatejede boliger mod
øst samt 118 almene boliger i den nordlige del af matriklen. Boligerne i den nordlige
del er ved at blive projekteret. Skema A blev godkendt på
Kommunalbestyrelsesmødet den 19. december 2022, og skema B bliver forelagt i
første halvdel af 2023. Boligerne skal i henhold til lovgivningen have adresser.

De tidligere boliger på ejendommen havde adresser på Baltorpvej, men da der ikke er
nok ledige husnumre, er der behov for et nyt vejnavn til boligernes adgangsvej. Nye
vejnavne skal vurderes og retskrivningsgodkendes i Danmarks Adresseregister.

Administrationen indstiller, at den nye adgangsvej får adressen Baltorpstræde.

Baggrund

I forbindelse med nyt boligbyggeri på Baltorpvej 51A i Ballerup, er der brug for et
vejnavn til et nyt vejstykke, der skal bruges som adgangsvej for de nye boliger.
Adresselovgivningen foreskriver, at der så tidligt som muligt gives adresse til en
byggeplads samt at kommunen så hurtigt som muligt skal oprette adresser til de nye
boliger for at sikre rettidig indflytning. 

Vejnavngivning og adressering er en tidskrævende proces, og for at sikre rettidig
adressering er det nødvendigt, at der allerede nu tages stilling til adressering for hele
området. På nuværende tidspunkt er det adressemyndighedens vurdering, at der vil
blive behov for navngivning af et nyt og mindre vejstykke, som vil blive adgangsvej til
de nye boliger. Adressemyndigheden har derfor fået godkendt og reserveret 3
vejnavne, der vil kunne bruges i området.

Sagsfremstilling

Boligområdet er i daglig tale kendt som "Ellebo", hvilket de to af vejnavnene tager
udgangspunkt i. Derudover er der taget udgangspunkt i, at vejstykket støder op til
Baltorpvej samt at der er er tale om et mindre vejstykke (Stræde).



Nedenstående tre vejnavne er reserveret og godkendt i Danmarks Adresseregister:

Ellestræde og Ellebovej, som har baggrund i, at de nye boligblokke bliver en del
af den nuværende Ellebo-bebyggelse.
Baltorpstræde, som har baggrund i, at adgangsvejen støder op til
Baltorpvej samt at en del af de nye boligblokke bliver en del af den nuværende
Ellebo-bebyggelse, der alle har adresse på Baltorpvej.

Der er tale om et lille vejstykke, som er markeret med en blå streg i kortbilaget.

Tilføjet efter mødet i Klima- og Miljøudvalget den 17. november 2022:

På udvalgets opfordring har administrationen undersøgt muligheden for at navngive
det nye vejstykke Jinavej, efter den afdøde iranske kvinde Jina Mahsa Amin.

Det fremgår af vejledningen til adresseloven, at navne på nulevende eller nyligt
afdøde personer ikke bør anvendes i vejnavne af hensyn til, at et vejnavn skal kunne
holde i mange år og overleve tidens omskifteligheder. Ventetiden, der skal gå, inden
navnet på en afdød person kan anvendes, anbefales sat til mellem 3 og 5 år, ligesom
det anbefales at inddrage de efterladte først.

Det er desuden administrationens vurdering, at en sådan navngivning berører
udenrigspolitiske forhold, som kommunen ikke har hjemmel til at varetage, idet det er
statens opgave af føre udenrigspolitik.

Administrationen anbefaler derfor, at navnene Ellestræde, Ellebovej og Baltorpstræde
sendes i høring hos afdelingsbestyrelse i Ellebo og AG gruppen, som skal opføre de
private boliger i Maias Vænge. 

Tilføjet efter mødet i Klima- og Miljøudvalget den 6. december 2022:

Forslag til adressenavne har i perioden fra den 8. december til den 22. december
2022 været sendt i høring hos Ellebos afdelingsbestyrelse (daglige
beboerrepræsentantskab) og  AG gruppen (der opfører de private boliger mod øst).

Administrationen har modtaget et høringssvar fra Ellebos afdelingsbestyrelse.
Afdelingsbestyrelsen er positive overfor, at det kommende vejstykke bliver navngivet
Ellebovej, men har også stillet et forslag om, at vejstykket i stedet blev kaldt Ellebo,
og at der i samme forbindelse ændres på adresserne for den del af Ellebo, der
allerede er opført.



Ellebos afdelingsbestyrelse begrunder deres forslag med, at et fælles nyt vejnavn vil
blive katalysator for en ny fælles identitet og solidaritet for Ellebo beboere samt at det
vil understøtte en bedre sammensmeltning af gammelt og nyt.

AG gruppen har med afsæt i deres bæredygtighedsstrategi valgt at navngive
boligprojektet Maias Vænge (Maia er jordgudinde for plantevækst). AG gruppen har
derfor indgivet 3 alternative vejnavneforslag til det nye vejstykke. De tre
vejnavneforslag er Maiasvænge, Atlasvænge og Maiasstræde. AG gruppen skriver i
øvrigt, at hvis det ikke er muligt at navngive det kommende vejstykke med afsæt i
Maias Vænge, har de et ønske om at Baltorpstræde bliver vejnavn for det nye
vejstykke.

Administrationen kan ikke anbefale, at det nye vejstykke eller vejene i hele området
får vejnavnet Ellebo. Dels skal det nye vejstykke bruges til adressering af andre
boliger end dem, der tilhører Ellebo, og dels er det ikke hensigtsmæssigt for beboere i
en allerede eksisterende bebyggelse at få ændret adresser (140 lejligheder). Ved en
adresseændring skal ikke blot ejeren men også alle lejere partshøres. Ejeren er her
Ballerups Ejendomsselskab.

Tilsvarende kan administrationen heller ikke anbefale, at vejnavnet tager afsæt i
projektnavnet Maias Vænge, da det nye vejstykke ikke kun skal bruges til adressering
af Maias Vænge bebyggelsen.

Administrationen har efterfølgende været i kontakt med AG gruppen og forelagt de
udfordringer, der er ved at bruge Maias Vænge. AG gruppen vil være kede af,
hvis Ellebo bliver en del af adressen, da deres del af byggeriet ikke er en del af Ellebo
bebyggelsen, men de er fortsat positive i forhold til Baltopstræde.

Administrationen har ligeledes været i kontakt med Ellebos afdelingsbestyrelse
(daglige beboerrepræsentantskab), som er positive i forhold til at navngive vejstykket
Baltorpstræde, da det ligger i fin tråd med det eksisterende vejnavn Baltorpvej.
Ellebos afdelings bestyrelse er glade for, at de er blevet involveret og mener, at
Baltorpstræde - på lige fod med tidligere forslag - vil kunne understøtte en bedre
sammensmeltning af gammelt og nyt.

Administration vurderer, at Baltorpstræde vil være en fin løsning, der imødekommer
begge bygherrernes ønsker.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Klima- og Miljøudvalget

Indstilling

Center for By og Miljø indstiller, at

Det nye vejstykke, der bliver adgangsvej for det nye boligbyggeri på1.
Baltorpvej, får vejnavnet Baltorpstræde.

Beslutning

SF og Enhedslisten fremsatte følgende ændringsforslag:

Forvaltningen reserverer vejnavnet Jinavej, der betyder kvinde, og går i dialog med
beboerne om, at vejnavnet Jinavej vælges.

For ændringsforslaget stemte: 5 (SF og Enhedslisten og Kate Svarrer)

Imod ændringsforslaget stemte: 19 

Undlod at stemme: Radikale Venstre

Ændringsforslaget er hermed bortfaldet.

DF og Venstre fremsatte følgende ændringsforslag:

Baltorpstræde ændres til Knud Jensen Stræde.

For ændringsforslaget stemte:8 (Enhedslisten, Nye borgerlige, DF , Venstre og
Konservative)

Imod ændringsforslaget stemte: 15 (SF og Socialdemokratiet)



Undlod: Kate Svarrer og Radikale Venstre

Ændringsforslaget er hermed bortfaldet.

Indstillingen godkendt.

Konservative og Kate Svarrer stemte imod beslutningen.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Klima- og Miljøudvalget d. 31-01-2023
Indstillingen godkendtKlima- og Miljøudvalget ønskede, at det undersøges, om
vejnavnet Jinavej kan anvendes til en senere brug. Klima- og Miljøudvalget
ønsker endvidere et forslag til tema for et større område til kommende
vejnavne. Taner Genc (F), Stine Rahbek Pedersen (Ø) stemte imod, da Enhedslisten og
SF ønsker, at der der fremover vælges flere vejnavne, der adresserer
menneskerettigheder. Taner Genc (F) og Stine Rahbek Pedersen (Ø) fremsatte
følgende ændringsforslag:Forvaltningen reserverer vejnavnet Jinavej, der betyder
kvinde, og går i dialog med beboerne om, at vejnavnet Jinavej vælges.For stemte :
Taner Genc (F), Stine Rahbek Pedersen (Ø)Imod stemte Morten Andersson (A), Per
Mortensen (A), Hella Hardø Tiedemann (A), Allan Kristensen (C), Jacob Wøhler
Jørgensen (V)  Ændringsforslaget bortfaldt hermed. Taner Genc (F) benyttede
standsningsretten efter styrelseslovens § 23 og begærede sagen behandlet i
Kommunalbestyrelsen. 
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-02-2023
Udsættes

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Udsættes

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 27-03-2023
Taner Genc (F) og Stine Rahbek Pedersen (Ø) fremsatte følgende
ændringsforslag:Forvaltningen reserverer vejnavnet Jinavej, der betyder kvinde, og
går i dialog med beboerne om, at vejnavnet Jinavej vælges.For stemte: 2 - Taner
Genc (F), Stine Rahbek Pedersen (Ø)Imod stemte: 9 - Jesper Würtzen (A), Johan Müller
(A), Hella Hardø Tiedemann (A), Allan Kristensen (C), Lolan Ottesen (A), Sandra
Marsenic (A), Mikael Wandel (V), Michael Jensen (O), Peter Als (A)Forslaget falder
hermed bort. Michael Jensen (O) og Mikael Wandel (V) fremsatte følgende
ændringsforslag:Baltorpstræde ændres til Knud Jensen Stræde.For stemte: 4 - Michael
Jensen (O), Mikael Wandel (V), Allan Kristensen (C), Stine Rahbek Pedersen (Ø)Imod
stemte: 7 - Jesper Würtzen (A), Johan Müller (A), Hella Hardø Tiedemann (A), Lolan
Ottesen (A), Sandra Marsenic (A), Peter Als (A)Forslaget falder hermed bort. Indstilles
til godkendelse.Taner Genc (F), Michael Jensen (O) og Allan Kristensen (C) stemte
imod beslutningen. 



Punkt 9 Innovationssamarbejde mellem Ballerup
Kommune og De Forenede Dampvaskerier A/S

Indhold

Sammendrag

På baggrund af en henvendelse fra virksomheden De forenede Dampvaskerier
A/S ønsker administrationen at indgå et innovationssamarbejde med det formål, at
parterne i fællesskab identificerer potentialet for udbredelse af cirkulær økonomi og
nedbringelse af udledning af drivhusgasser i Ballerup Kommunes geografi.

Samarbejdet skal sikre vidensdeling mellem Ballerup Kommune og De forenede
Dampvaskerier A/S og gennem pilotprojekter give mulighed for at demonstrere
løsningsmuligheder med den nyeste teknologi på klimaområdet, som kommunen
eventuelt kan bringe i spil ved fremtidige udbud af driftsopgaven. 

Klimapartnerskabet vil forsøge at arbejde med områderne inden for temaerne energi,
vand og transport samt specifikt undersøge muligheden for at gennemføre forsøg,
hvor håndaftørringspapir erstattes med håndfrotté eller håndstykker produceret af
genanvendte ellers udtjente tekstiler. 

Det indstilles, at der indgås et innovationssamarbejde.

Baggrund

Det er Ballerup Kommunes vision at være en førende erhvervskommune og en grøn
by i balance. Ballerup Kommune arbejder på klimaområdet med målsætninger om, at
udledning af drivhusgasser skal reduceres med 85 pct. i 2030 og med 95 pct. i 2040. I
2045 skal udledning af drivhusgasser i Ballerup Kommunes geografi være i netto-nul.

Ballerup Kommune vil være en førende erhvervskommune også i fremtiden, og det
indebærer, at kommunen understøtter en bæredygtig udvikling i erhvervslivet. Politisk
er der et ønske om at undersøge, om der er potentiale for yderligere innovative
partnerskaber på tværs af den offentlige og private sektor i ligehed med de
eksisterende aftaler på energiområdet.

Som en del af at opnå denne målsætning, samarbejder administrationen med en



række erhvervsvirksomheder både i og uden for kommunen bl.a. gennem indgåelse af
innovationssamarbejder. 

Sagsfremstilling

Ballerup Kommune arbejder til stadighed på at være blandt landets bedste til at drive
den kommunale ejendomsportefølje så energieffektivt som overhovedet muligt samt
at være med på den nyeste udvikling inden for den grønne omstilling og cirkulær
økonomi. Energioptimering af kommunens bygninger er et af flere tiltag, som indgår i
kommunens klimahandleplan for at opnå reduktion i CO2-udledningen. Hvor der ved
mange andre klimaindsatser fordres, at borgere og virksomheder reducerer CO2-
udledningen, så har kommunen som virksomhed og bygningsejer direkte indflydelse
på at reducere CO2-udledningen i egne bygninger. På samme måde kan Ballerup
Kommune som virksomhed i kommunen og som en stor arbejdsplads med et
betydeligt indkøbsbudget påvirke udviklingen og gå foran. Ballerup
Kommunes vision om at være en førende erhvervskommune indebærer, at
kommunen understøtter en bæredygtig udvikling i erhvervslivet. Denne
vision understøttes ved at indgå innovative partnerskaber på tværs af den offentlige
og private sektor.

Ballerup Kommune og De Forende Dampvaskerier A/S ønsker på den baggrund at
indgår et klimapartnerskab med det formål, at parterne i fællesskab identificerer
potentialet for udbredelse af cirkulær økonomi og nedbringelse af CO2-udledning i
Ballerup Kommunes geografi. Samarbejdet skal sikre vidensdeling mellem Ballerup
Kommune og De forenede Dampvaskerier A/S og gennem pilotprojekter give mulighed
for at demonstrere løsningsmuligheder med den nyeste teknologi på klimaområdet,
som kommunen eventuelt kan bringe i spil ved fremtidige udbud af driftsopgaven. 

Klimapartnerskabet vil forsøge at arbejde med områderne inden for temaerne energi,
vand og transport samt specifikt at undersøge muligheden for at gennemføre forsøg,
hvor håndaftørringspapir erstattes med håndfrotté eller håndstykker produceret af
genanvendte ellers udtjente tekstiler. 

De Forenede Dampvaskerier A/S driver en række vaskeriservices i Danmark, herunder
flere vaskerier på Meterbuen 35 i Skovlunde Erhvervsområde, Ballerup Kommune. De
Forenede Dampvaskerier A/S har etableret en selvstændig virksomhed UPCY, som
arbejder med at genanvende ellers udtjente tekstiler. UPCY har blandt andet udviklet
en bæredygtig løsning til helt at erstatte håndaftørringspapir og rengøringsklude med
ensartede kantsyede stykker fra kasserede håndklæder. Det er planen at afprøve, om
denne løsning kan anvendes inden for den kommunale virksomhed og særligt på
børneområdet. Det vil kunne bidrage til viden ved kommende udbud for Ballerup
Kommune og give De Forenede Dampvaskerier A/S viden om mulige nye markeder for
deres løsning.



Det er således forventningen, at klimapartnerskabet gennem dialog og afprøvninger
giver en ramme for udvikling af fælles viden og løsninger af klimaudfordringerne.
Ballerup Kommune, De Forenede Dampvaskerier A/S og UPCY vil dele viden med
hinanden og med andre virksomheder i Ballerup Kommune for på den måde at
understøtte en bæredygtig udvikling for blandt andet erhvervslivet i Ballerup
Kommune.  

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag, heraf 1 internt 

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Politik og Organisation og Center for Ejendomme indstiller, at 

Ballerup Kommune indgår i et innovationssamarbejde med De forenede1.
Dampvaskerier A/S, med det formål at parterne i fællesskab identificerer
potentialet for udbredelse af cirkulær økonomi og nedbringelse af udledning af
drivhusgasser i Ballerup Kommunes geografi.

 
Borgmesteren bemyndiges til at indgå samarbejdsaftalen.2.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Udsættes

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 27-03-2023



Indstilles til godkendelse

Punkt 10 Liggehal i Regnbuen - tillægsbevilling

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 29. november 2021 Punkt 25

Indhold

Sammendrag

På Kommunalbestyrelsens møde den 29. november 2021, punkt 25 blev der frigivet
1,0 mio. kr. i 2022 på projekt nr. A510350 Liggehal i Regnbuen. Totalrådgiver er
tilknyttet til projektet, som har foretaget forundersøgelser, afholdt møder med
institutionen samt udarbejdet to forslag til etablering af liggehallen på Børnehuset
Regnbuen. Administrationen anbefaler forslag 2, hvor liggehal etableres i
hovedbygningen. 

Administrationen indstiller, at merudgiften på 0,5 mio. kr. finansieres af mindreforbrug
på projekt A307110 Flytning af børn fra Kasperskolen, da dette projekt er afsluttet.

Baggrund

Der er på investeringsoversigten på projekt nr. A510350 Liggehal i Regnbuen i alt
afsat og frigivet 1,0 mio. kr. i 2022. 

Sagsfremstilling

Med afsæt i de frigivne midler er der tilknyttet en ekstern arkitektvirksomhed, Friis
Andersen Arkitekter, som totalrådgiver for projektet. Der er foretaget
forundersøgelser, afholdt møder med institutionen samt udarbejdet to forslag til
etablering af liggehal på Børnehuset Regnbuen. Forslagene er oplistet forneden og
fremgår som bilag i sagen. 

Forslag 1 Liggehallen etableres i eksisterende udhus, og
der etableres af forbindelsesgang til hovedbygningen.

Forslag 1 tager afsæt i eksisterende udhus på institutionen, hvor der er behov
renovering, ombygning og tilbygning, både for at opdatere de eksisterende rammer,



men også at for skabe de nødvendige faciliteter i forbindelse med etablering af
liggehallen, så den overholder de gældende lovkrav. Forslag 1 omhandler i grove træk
etablering af liggehal i eksisterende udhus, etablering af forbindelsesgang til
hovedbygningen, ny tagkonstruktion, ombygning af depotrummene i udhuset i forhold
til den nye indretning, flytning af pergola samt flytning af brandlåge til den anden side
af matriklen. 

Fordele: Større liggehal samt mangel på depotrum imødekommes, bedre arbejdsflow
for personalet

Ulemper: Væsentlig niveauforskel fra hovedbygning til udhuset, da den ikke laves
niveaufri (der etableres trin ned til terræn), taget skal ombygges for at imødekomme
højdeforskel, forhold for brandvej ændres, nye rum for klapvogne og ladcykler skal
etableres, eksisterende pergola flyttes. 

Samlede udgifter for Forslag 1: 2,3 mio. kr. 

Forslag 2 Liggehallen etableres i hovedbygningen

Forslag 2 omhandler ombygning og tilbygning, hvor liggehallen etableres
i eksisterende gruppe-/soverum i hovedbygningen. Arealet af det grupperum, der
bliver til liggehal, genetableres i form af en tilbygning mod legepladsen. Det er i alt 18
kvadratmeter brutto. 

Fordele: Liggehallen etableres i hovedbygningen, bedre arbejdsflow for personalet
(kort afstand til liggehal), liggehallen kan anvendes året rundt, der ændres ikke på
brandforhold, eksisterende udhus og depotrum bevares som de er.  Medarbejderne på
Regnbuen har været inddraget og har peget på denne løsning som den mest optimale
for børn og voksne.

Ulemper: Ny indretning af grupperum og en mindre reduktion af  legepladsen samt
genetablering af sandkasse. 

Samlede udgifter for Forslag 2: 1,5 mio. kr. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering



På budget 2022, pkt 3.1.2 En stærk uddannelsesby, Gode fysiske rammer - Liggehal i
Regnbuen er afsat 1 mio. kr. i 2022 til projektet. Forslag 1 vil betyde en merudgift på
1,3 mio. kr. Forslag 2 vil betyde en merudgift på 0,5 mio. kr.

Administrationen foreslår, at merudgiften på 0,5 mio. kr. finansieres ved
tillægsbevilling finansieres af bevilling fra projekt A307110 Flytning af børn fra
Kasperskolen. Projektet for Kasperskolen er afsluttet, og der er ikke behov for de
afsatte midler på projekt A307110.

Der vil være en udgift forbundet med udflytning af vuggestuen i byggeperioden.
Denne forventes afholdt inden for distriktets ramme.

Bilag

3 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Ejendomme indstiller, at

Der arbejdes videre med Forslag 2, hvor liggehallen etableres i hovedbygningen.1.

Der frigives bevilling, og rådighedsbeløb i 2023 på 0,5 mio. kr. til projekt nr.2.
A510350 Liggehal i Regnbuen finansieres af mindreforbrug på projekt A307110
Flytning af børn fra Kasperskolen.

Beslutning

Indstillingen godkendt.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Børne- og Skoleudvalget d. 31-01-2023
Indstilles til godkendelse



Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-02-2023
Sagen oversendes til yderligere behandling i Børne- og Skoleudvalget. 

Beslutning truffet af Børne- og Skoleudvalget d. 07-03-2023
Indstilles til godkendelse

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse

Punkt 11 Afstemning om forældrebetalt frokost i
dagtibud for perioden 2024-2025

Indhold

Sammendrag

Forældre til børn i Ballerup Kommunes dagtilbud skal i løbet af 2023 have mulighed
for at tage stilling til det forældrebetalte frokostmåltid for 2024 og 2025. Det foreslås.
at alle dagtilbud for de 0-2-årige tilbydes et lokalt produceret måltid, mens dagtilbud
for de 3-5-årige tilbydes enten et lokalt produceret eller et måltid forberedt af Fru
Hansens Kælder afhængig af, hvad de enkelte køkkener er godkendt til at håndtere.

Baggrund

Alle børn i dagtilbud skal ifølge dagtilbudsloven tilbydes et sundt frokostmåltid alle
hverdage. Tilbuddet kan dog fravælges af forældrene i det enkelte børnehus, hvis der
ved afstemning er et flertal imod en frokostordning. Kommunalbestyrelsen skal mindst
hvert andet år og højst én gang om året give mulighed for fravalg af et sundt
frokostmåltid. 

Der er senest afholdt afstemning om frokostordning i 2021 gældende for årene 2022
og 2023. Der skal derfor afholdes afstemning i 2023. Administrationen foreslår,
at afstemningen kommer til at omfatte en toårig periode, 2024-2025.

Sagsfremstilling

Ballerup Kommune tilbyder alle børn i dagtilbud frokost baseret på minimum 75
pct. økologiske fødevarer. Hvis dagtilbuddene har produktionskøkkener, produceres
måltiderne lokalt. Hvis dagtilbuddene har modtagekøkkener, leveres maden udefra og
færdigtilberedes i modtagekøkkenerne. For institutioner med modtagekøkkener
leveres maden fra Fru Hansens Kælder. Fru Hansens Kælder benyttes fordi de vandt
det seneste udbud for perioden 2023-2028. 



Forældre til børn i Ballerup Kommunes dagtilbud skal i løbet af 2023 have mulighed
for at tage stilling til det forældrebetalte frokostmåltid, idet den periode, som den
tidligere valghandling var gældende for, udløber ved årets udgang. Det forventes, at
valget vil kunne være afviklet i maj 2023, så frokosttilbuddet i de dagtilbud, hvor der
allerede er frokost, og hvor dette ikke fravælges, vil kunne fortsætte kontinuerligt fra
den 1. januar 2024.

Kommunalbestyrelsen besluttede i 2010, ved indførelse af forældrebetalt frokost i
dagtilbud, at frokosttilbuddet til de 0-2-årige består af et lokalt produceret måltid. I
forbindelse med afstemningen i 2021 besluttede Kommunalbestyrelsen, at
differentiere frokosttilbuddet til de 3-5-årige, således at de 3-5-årige børn i
institutioner med et produktionskøkken tilbydes et lokalt produceret måltid, mens de
3-5-årige i institutioner med et modtagekøkken tilbydes et måltid forberedt af Fru
Hansens Kælder. Det foreslås at fastholde denne differentiering og dermed tilbyde
egenproduceret mad i alle de institutioner, hvor køkkenerne kan håndtere det.

I 2023 er forældrenes udgift til lokalt produceret frokost i vuggestuerne (0-2 år) 644
kr. om måneden. Frokosten i børnehaverne (3-5 år) koster henholdsvis 703 kr. pr.
måned for en frokost fra Fru Hansens Kælder og 852 kr. pr. måned for egenproduceret
frokost. Frokostordninger i dagtilbud er fuldt forældrefinansieret og har dermed ikke
umiddelbart økonomiske konsekvenser. Dog er betalingen for eventuel frokostordning
omfattet af både fripladsordning og søskenderabat. 

Ombygninger

Alle dagtilbud for 0-2-årige har køkkener, der kan håndtere lokalt produceret mad. For
dagtilbuddene for de 3-5-årige gælder det, at nogle af institutionerne har brug for
mindre ombygninger, førend børnene kan tilbydes frokost. I dagtilbuddene Måløv By,
Stjernehøj, Fregatten Sømosen og Valhalla er mindre ombygninger nødvendige for at
færdigtilberede måltider fra Fru Hansens Kælder. Det er derfor nødvendigt at
ombygge køkkenerne i disse institutioner, medmindre forældrene i disse institutioner
stemmer imod en frokostordning. Dagtilbuddene Himmel og Hav har på nuværende
tidspunkt et køkken, der kan håndtere mad fra Fru Hansens Kælder, men kan med få
midler ombygges, så køkkenet kan håndtere lokalt produceret mad. For yderligere
beskrivelse se særskilt sag om anlægsbevilling.

Forventet tidsplan, såfremt sagerne om afstemning om forældrebetalt frokost samt
om frigivelse af midler til ombygninger vedtages af Kommunalbestyrelsen

Maj 2023: Afstemning om frokosttilbud i alle dagtilbud
Juni 2023: Børne- og Skoleudvalget, økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen
orienteres om afstemningsresultaterne
Juni 2023-december2023: Ombygninger i de dagtilbud, hvor frokostordning af
stemt igennem, og hvor ombygning er nødvendig
Januar 2024: Frokostordninger i henhold til afstemningsresultaterne træder i



kraft. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Frokostordninger i dagtilbud er fuldt forældrefinansieret. og har dermed ikke
umiddelbart ikke økonomiske konsekvenser. Dog er betalingen for eventuel
frokostordning omfattet af både fripladsordning og søskenderabat, hvorfor der må
forventes mindre udgifter hertil. 

På investeringsoversigten for budget 2023 er der på projekt nr. A514005
Modtagekøkkener, forældrebetalt frokost, afsat i alt 2 mio. kr. til ombygning af
køkkener i daginstitutioner, jf. særskilt sag. Såfremt alle forældre ikke fravælger
henholdsvis lokalt produceret frokost eller frokost leveret fra Fru Hansen Kælder, skal
der bruges i alt 5 mio. kr til ændringer af køkkener. Hidtil har flere institutioner dog
fravalgt frokosttilbuddet.

Bilag

2 bilag, heraf 2 anbefales

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at 

Tilbud om lokalt produceret frokost i perioden 2024-2025 sendes til afstemning i1.
alle dagtilbud for børn mellem 0-2 år.

 
Tilbud om lokalt produceret frokost i perioden 2024-2025 sendes til afstemning i2.
følgende syv dagtilbud for børn mellem 3-5 år:

Kirstinevang, Kærlodden, Lilletoften, Troldebo, Himmel og Hav, Isbjerget og
Børnehuset Ved Skoven.

 
Tilbud om frokost forberedt af Fru Hansens Kælder i perioden 2024-2025 sendes3.
til afstemning i følgende 18 dagtilbud for børn mellem 3-5 år: 

Askelunden, Bispevangen, Grantoften, Kornblomsten, Stjernehuset, Birkegården,



Globen, Regnbuen, Sesam, Måløv by, Søndergården, Stjernehøj, Fregatten,
Sømosen, Ellekilde, Villa Kulla, Nordpolen, Valhalla og Lundegården.

Beslutning

Indstillingen godkendt.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Børne- og Skoleudvalget d. 07-03-2023
Indstilles til godkendelse

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse

Punkt 12 Prioritering af midler til ombygning af
køkkener i dagtilbud - anlægsbevilling

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen 10. oktober 2022 Punkt 2

Indhold

Sammendrag

Kommunalbestyrelsen skal på baggrund af afstemning blandt forældrene levere
frokost til børn i dagtilbud. Kommunalbestyrelsen har som vision at tilbyde
egenproduceret frokost til alle børn fra 0-5 år. I alle børnehuse med 0-2 årige får de
egenproduceret frokost. I en række børnehuse kan der ikke leveres egenproduceret
frokost, da køkkenet ikke er godkendt eller egnet grundet størrelsen. I en række
børnehuse kan der endvidere ikke tilbydes frokost leveret af Fru Hansens Kælder, da
der ikke er et modtagekøkken.

Administrationen indstiller, at de afsatte midler i 2023 til ombygning af køkkener
prioriteres i overensstemmelse med resultatet af forældrenes afstemningen, der
afholdes i maj 2023.



Baggrund

Kommunalbestyrelsen skal hvert andet år gennemføre afstemning om forældrebetalt
frokostordning i dagtilbud. I alle dagtilbud for 0-2 årige er der et produktionskøkken,
som kan levere egenproduceret frokost. I to eksisterende dagtilbud til 3-5 årige er der
køkkener, som kan levere egenproduceret frokost og i 16 dagtilbud til 3-5 årige er der
modtagekøkkener, som er egnet til at modtage leverancer fra Fru Hansens Kælder. I
Kristinevang (under ombygning) og de to børnehuse, som er ved at blive etableret
Troldebo, Torvevej og Børnehuset Kildedal planlægges der produktionskøkkener, som
kan levere egenproduceret frokost. 

Kommunalbestyrelsen har som ambition, at alle børnehuse på sigt skal være i stand til
at levere egenproduceret frokost til både 0-2 årige og 3-5 årige. 

Kommunalbestyrelsen har på budget 2023 afsat 2 mio. kr. til at ombygge køkkener i
dagtilbud, så de understøtter forældrenes valg af forældrebetalt frokostordning.

Sagsfremstilling

Administrationen har gennemgået de enkelte børnehuse (3-5 årige) med henblik på at
undersøge, hvorledes flest mulige børnehuse kan give forældrene mulighed for at
stemme om egenproduceret forældrebetalt frokost eller alternativt frokost leveret fra
Fru Hansens Kælder til et modtagekøkken.

Undersøgelserne viser, at der ved mindre ændringer kan tilbydes egenproduceret
frokost i Himmel og Hav. Administrationen har på det grundlag valgt at give
forældrene mulighed for at vælge egenproduceret frokost for 3-5 årige i Himmel og
Hav. Anlægsoverslag for disse ændringer er i alt 100.000 kr.

I fem børnehuse er endnu ikke modtagekøkkener. Såfremt forældrene ikke fravælger
forældrebetalt frokost skal der etableres modtagekøkken i følgende børnehuse;
Børnehuset Måløv By, Børnehuset Stjernehøj, Børnehuset Fregatten, Børnehuset
Sømosen, Børnehuset Valhalla. Anlægsoverslag for disse ændringer skønnet til at
være i alt 4.9 mio. kr.

I Børnehuset Grantoften og Børnehuset Askelunden (er afhængig af hinanden),
samt Børnehuset Stjernehuset kan der med mindre ændringer etableres
produktionskøkken, så der i fremtiden kan tilbydes egenproduceret frokost.
Anlægsoverslag for disse ændringer er i alt 1.3 mio. kr.



Administrationen vil, når afstemningen er gennemført maj 2023, igangsætte de
nødvendige ændringer af køkkenerne. Opgradering af køkkenerne i henholdsvis
Børnehuset Grantoften, Børnehuset Askelunden og Børnehuset Stjernehuset vil kun
blive igangsat, hvis omkostningen til ændringerne i de øvrige køkkener ikke overstiger
bevillingen på 2 mio. kr. 

Konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Ingen konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Økonomiske konsekvenser og finansiering

På investeringsoversigten for budget 2023 er der på projekt nr. A514005
Modtagekøkkener, forældrebetalt frokost afsat i alt 2 mio. kr. Såfremt alle forældre
ikke fravælger henholdsvis egenproduceret frokost eller frokost leveret fra Fru Hansen
Kælder jf. anden sag på denne dagsorden, skal der bruges i alt 5 mio. kr. til ændringer
af køkkener.

Anlægsbevilling

Bevilling

Ønsket bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 2.000.000 kr.

Tidligere bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 0 kr.

Rådighedsbeløb hentet fra andre projekter
A514005 Modtagekøkkener, forældrebetalt frokost 2.000.000 kr.

Projektets forventede totaludgift (rådighedsbeløb) 2.000.000 kr.

Fordeling af rådighedsbeløb og afledte driftsudgifter

(mio. kr.) 2022 2023 2024 2025 2026

Projektets rådighedsbeløb fordelt på år 2

Afledte driftsudgifter på ramme under/efter
anlægsprojektet 0

Bilag

0 bilag



Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Ejendomme indstiller, at 

Der igangsættes ændringer af køkkenerne i Himmel og Hav, Børnehuset Måløv1.
By, Børnehuset Stjernehøj, Børnehuset Fregatten, Børnehuset Sømosen,
Børnehuset Valhalla i overensstemmelse med resultatet af afstemningen om
forældrebetalt frokostordning.

 
Der bevilliges og frigivet et rådighedsbeløb på 2 mio. kr. i 2023 på projekt nr.2.
A514006 Modtagekøkkener, forældrebetalt frokost 2023 finansieret fra A514005
Modtagekøkkener, forældrebetalt frokost.

 
Der, såfremt omkostningen til de øvrige ændringer ikke overstiger bevillingen,3.
igangsættes ændring af køkkenerne i Børnehuset Grantoften, Børnehuset
Askelunden og Børnehuset Stjernehuset med henblik på, at disse i fremtiden kan
levere egen produceret frokost til 3-5 årige.

Beslutning

Indstillingen godkendt.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Børne- og Skoleudvalget d. 07-03-2023
Indstilles til godkendelse

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse

Punkt 13 Myndighedsbehandling til udvikling af
Kildedal - anlægsbevilling



Indhold

Sammendrag

Der er på investeringsoversigten afsat 2,0 mio. kr. i 2023 til projektnr. A015012
Kildedal, udvikling. Midlerne søges nu frigivet til det videre arbejde med udvikling af
Kildedal.

Baggrund

Arbejdet med planlægning og myndighedsbehandling er komplekst og ressourcetungt,
og administrationen har behov for hjælp fra eksterne for at sikre projektets fremdrift i
rette kvalitet.

Sagsfremstilling

Midlerne i 2023 foreslås anvendt til den videre udvikling af Kildedal i Ballerup
Kommune primært til:

Konsulentydelser til udarbejdelse af kommuneplanlægning, herunder
udarbejdelse af lokalplaner og spildevandsplantillæg.
Miljøvurderinger af planer og programmer samt forarbejder til dette.
Diverse analyser som grundlag for plan- og myndighedsarbejdet.
Juridisk rådgivning.

Konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Ingen konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Af nedenstående oversigt fremgår de projektnumre, midlerne søges frigivet til, samt
fordelingen af rådighedsbeløbene i årene.

Anlægsbevilling

Bevilling

Ønsket bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 2.000.000 kr.

Tidligere bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 0 kr.



Rådighedsbeløb hentet fra andre projekter
Projektnummer og projektnavn noteres herunder
A015012 Kildedal, udvikling

2.000.000 kr.

Projektets forventede totaludgift (rådighedsbeløb) 2.000.000 kr.

Fordeling af rådighedsbeløb og afledte driftsudgifter

(mio. kr.) 2022 2023 2024 2025 2026

Projektets rådighedsbeløb fordelt på år 2,0

Afledte driftsudgifter på ramme xx.xx under
anlægsprojektet

Afledte driftsudgifter på ramme xx.xx efter
anlægsprojektet

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for By- og Miljø indstiller, at

Der gives en anlægsbevilling på 2,0 mio. kr. i 2023 fra projektnr. A0150121.
Kildedal, udvikling til projektnr. A015014 Kildedal udvikling 2023.

Beslutning

Enhedslisten fremsatte følgende ændringsforslag:

Udarbejdelse af lokalplaner og spildevandsplantillæg skal ske så Kildedal bliver CO2
neutral i anlægsfasen og understøtter et CO2 emmissionsfrit byområde når det tages i
brug.

For ændringsforslaget stemte: Stine Rahbek (Ø)

Imod forslaget stemte: Resten

Undlod at stemme: Ingen



Ændringsforslaget er dermed bortfaldet.

Indstillingen godkendt.

Ø stemte imod beslutningen.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Klima- og Miljøudvalget d. 07-03-2023
Indstilles til godkendelse. Stine Rahbek Pedersen (Ø) fremsatte følgende
ændringsforslag:Enhedslisten har følgende ændringsforslag: Udarbejdelse af
lokalplaner og spildevandsplantillæg skal ske så Kildedal bliver CO2 neutral i
anlægsfasen og understøtter et CO2 emmissionsfrit byområde når det tages i brug.For
stemte Stine Rahbek Pedersen (Ø)Imod stemte Morten Andersson (A), Per Mortensen
(A), Hella Hardø Tiedemann (A), Allan Kristensen (C), Taner Genc (F), Jacob Wøhler
Jørgensen (V)  Ændringsforslaget bortfaldt dermed. 
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse.
 Stine Rahbek Pedersen (Ø) stemte imod beslutningen. 

Punkt 14 Borgermillion 2023 - anlægsbevilling

Indhold

Sammendrag

Temaet for årets borgermillion projekt er naturforbedringer og/eller fællesskaber. Det
fremgår af Budgetaftalen for 2023 og er samme tema som i 2022. Naturforbedringer
og/eller fællesskaber kan udfolde sig i store og små sammenhænge og kan engagere
borgere i lokalmiljøet. Mulighederne er mange.

Årets borgermillion projekt igangsættes efter frigivelse af anlægsmidler og
kommunikeres bredt ud til borgere og foreninger i Ballerup Kommune. Udmøntning af
borgermillionen er et demokratisk tiltag for at give borgere i Ballerup Kommune
mulighed for at realisere lokale ønsker og tage ejerskab for udarbejdelse og
realisering. Alle projektforslag skal selvfølgelig være mulige at realisere, og derfor er
der mulighed for at få sparring fra administrationen undervejs i ansøgningsprocessen.

Der er ligeledes vigtigt for udmøntning af borgermillionen, at der er en åben og
demokratisk proces. Det betyder, at forslagene er offentlig tilgængelige samt at der
foregår en demokratisk afstemning blandt den pågældende bydels borgere, hvor



alle bosiddende i bydelen har mulighed for at stemme ved deltagelse i offentlige
afstemningsmøder.

Vinderne af borgermillionen findes ved afstemning i de fire bydele, Ballerup Nord,
Ballerup Syd, Måløv og Skovlunde.

Administrationen indstiller, at Klima- og Miljøudvalget som fagudvalg for
Borgermillionen godkender indholdet af projektet, hvorefter Kommunalbestyrelsen
frigiver midlerne.

Baggrund

Af budget 2023 fremgår, at parterne er enige om, at borgermillionen engagerer
borgerne i Ballerup Kommunes bydele. Der sættes i 2023 fokus på naturforbedring
og/eller fællesskaber. Borgermillionens fordeling besluttes ved fysiske møder i
bydelene Ballerup Nord, Ballerup Syd, Måløv og Skovlunde. Der er afsat 1 mio. kr.
årligt i årene 2022-2024, som fordeles i bydelene efter befolkningstal. Klima- og
Miljøudvalget er fagudvalg på opgaven.

Midlerne er afsat på Investeringsoversigten for 2023 på projekt nr. A222780
Borgermillionen.

Sagsfremstilling

Proces for udmøntning af borgermillionen:

Primo april: Borgermillion 2023 annonceres bredt 1.
Medio juni: Frist for indsendelse af projekter2.
August: afstemning i de fire bydele3.
Vinderne har resten af 2023 og hele 2024 til at realisere projekterne.4.

Ad 1:

Efter frigivelse af borgermillionen annonceres det bredt, at puljen for 2023 er åben.
Der annonceres i alle medier, og hvor det er muligt at formidle ved arrangementer
mm. Alle borgere kan søge, både enkeltpersoner, foreninger og sammenslutninger.

Der afholdes et workshopmøde i hver bydel. Alle, der ønsker at søge borgermillionen,
skal deltage i workshoppen, da formålet er, at projektejerne giver hinanden sparring
på projektideerne, og hvor ideerne bliver yderligere kvalificeret. Samtidig bliver
rammer og opgaver præsenteret for ansøgerne. Til workshoppen er der ligeledes



politisk deltagelse.

Administrationen er undervejs behjælpelig med vejledning om eventuelle krav
om godkendelser af forskellig slags. 

Ansøgningen skal indeholde en beskrivelse af projekt i forhold til årets tema, angive et
realistisk budget samt hvordan projektet skal realiseres. Ansøgningen skal have en
form, der kan offentliggøres. Som ansøger skal man selv kunne gennemføre projektet.
Hjælp til ansøgning mm fremgår af kommunens hjemmeside.

Det er en betingelse for indstilling af forslag, at minimum 1 person er bosiddende i
den bydel, hvor projektet ønskes gennemført.

Ad 2:

Efter deadline gennemgår administrationen alle projekter for at sikre, at de kan
realiseres, herunder om der er regler, rammer og tilladelser der forudsættes
overholdt samt vurderer om budgettet er realistisk. Alle projekter bliver offentliggjort
for hver bydel, så de er tilgængelige for alle borgere.  

Ad 3: 

I august afholdes afstemning i bydelene Ballerup Nord, Ballerup Syd, Måløv og
Skovlunde. Afstemningen foregår på fysiske møder, hvor en stemmeberettigelse
forudsætter deltagelse på hele mødet. Alle over 6 år er stemmeberettigede i deres
egen bydel ved forevisning af sygesikringsbevis. 

Ad 4:

Vinderne i de fire bydele har resten af 2023 og hele 2024 til at realisere projekterne.
Vinderne har selv ansvar for at gennemføre projektet, herunder økonomistyring og
indhentning af tilladelser, hvis det er nødvendigt. 

Konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Ingen konsekvenser for den fysiske tilgængelighed



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Anlægsbevilling

Bevilling

Ønsket bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 1.000.000 kr.

Tidligere bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. X kr.

Rådighedsbeløb hentet fra andre projekter
Projektnummer og projektnavn noteres herunder
Xxxxxx tekst

X kr.

Projektets forventede totaludgift (rådighedsbeløb) 1.000.000 kr.

Fordeling af rådighedsbeløb og afledte driftsudgifter

(mio. kr.) 2022 2023 2024 2025 2026

Projektets rådighedsbeløb fordelt på år 0.2 0.8

Afledte driftsudgifter på ramme xx.xx under
anlægsprojektet

Afledte driftsudgifter på ramme xx.xx efter
anlægsprojektet

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for By og Miljø indstiller, at

Der gives en anlægsbevilling på 1 mio. kr. i 2023 fra projekt nr.1.
A222780 Borgermillionen til projekt nr. A222782 Borgermillionen 2023.



Beslutning

Indstillingen godkendt.

V stemte imod beslutningen.

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Klima- og Miljøudvalget d. 07-03-2023
Indstilles til godkendelse. Jacob Wøhler Jørgensen (V) stemte imod. 
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 21-03-2023
Indstilles til godkendelse

Punkt 15 LUKKET Meddelelser

Beslutning

Ingen meddelelser

Punkt 16 LUKKET Ansøgning om godkendelse af
låneoptag hos I/S Vestforbrænding til CO2-
fangstanlæg

Beslutning

Indstillingen godkendt.

Punkt 17 LUKKET Køb af fast ejendom (13.06.01-
G01-2-22) og anlægsbevilling

Beslutning

Indstillingen godkendt med Økonomiudvalgets bemærkning.



Punkt 18 LUKKET Nyt børnehus Torvevej,
Skovlunde - anlægsbevilling

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 19 Godkendelse af referat (underskriftside)

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

For at godkende referatet for dette møde skal alle medlemmer af udvalget klikke på
"Godkendt". 

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/kommunalbestyrelsen-27-03-2023


